
 
 
 
 

ПРОТОКОЛ О ПОЛИТИЦИ ЗАРАДА  
(НЕ)ПРИХВАТЉИВ ЗА СВЕ СИНДИКАТЕ! 

 
         Након последње рунде преговора одржане на Велику Госпојину, јасно је 
да ни Матер Божија не може помоћи просветним социјалним партнерима да 
постигну социјални пакт, односно било какав споразум. Наиме, предложени 
Протокол сви синдикати су листом одбили, али је нејасно да ли би га неко 
потписао ако би Влада прихватила оне предлоге протокола које су накнадно 
Влади доставили синдикати, овај пут сваки свој предлог појединачно, те да ли 
би га прихватили ако би Влада прихватила нову тачку 7. Протокола у којој се 
Влада Републике Србије обевезује да ће донети нову Уредбу о коефицијентима 
за обрачун и исплату плата у којој се обавезује да ће у року од наредне три 
године успоставити ранији однос између најниже и највише плате од 1:3, при 
чему би запослени на најједноставнијим пословима (спремачица, физички 
радник) имали коефицијент који им обезбеђује Законом загарантовану 
минималну зараду (рецимо успут да је оваква минимална зарада за одређене 
категорије запослених у установама културе и локалних самоуправа мисаона 
именица). Сем тога, Влада би се обавезала да се коригује и члан 3. поменуте 
Уредбе и да се основни коефицијенти из Уредбе увећају у већем проценту за 
послове руковођења школама, одељенско старешинство, рад у комбинованим 
одељењима, рад у одељењу редовне школе која изводи ИОП, наставницима, 
васпитачима и стручним сарадницима за стечена звања, за менторство и др. 
         Што се тиче СрпС-а, а нарочито једног од његових колективних чланова и 
оснивача – НСПРВ, захтев је допуњен и формулисан у члану 5. предлога 
Протокола који је сачинила Влада Републике Србије на начин и захтев да се у 
тој тачки нађу средства и јасно дефинишу обавезе за исплатом отпремнина 
(овај проблем акутан је углавном у Војводини последње 3 године) и исплату 
трошкова по одлукама судских пресуда (овај проблем је присутан у целој 
земљи).  
         У овом тренутку Министарство просвете неслужбено анкетира синдикате 
о томе да ли је Протокол прихватљив уколико би се ове измене нашле у њему, 
тим пре што је у међувремену донет Закон о изменама и допунама Закона о 
буџету за 2012.г. (ребаланс буџета) који је на другачији начин дефинисао 
повишице плата у јавним службама (и пензија) у октобру и априлу. Како 
неслужбено сазнајемо, већина синдиката у страху да не буде оглашена 
издајницима, одбија да било шта потпише уколико то не потпишу и преостали 
синдикати, па макар у томе и не било ништа, у шта смо се уверили лане, 
приликом потписивања анекса Споразума након прошлогодишњег бесмисленог 
другог дела просветарског штрајка. Да ли ће непотписивањем Протокола 
неодговорни синдикати довести у питање и неке позитивне тековине из тог 
документа, попут обавезности исплате јубиларних награда и светосавске 
награде остаје да се види, јер кад папира нема, остаје само обећање, а обећање 
често буде и лудом радовање.  
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         За један од синдиката сасвим сигурно знамо да неће потписати ништа, 
јер он у правилу ништа и не потписује, чак ни онда када добије све што је 
тражио. Други синдикат, који је до сада потписивао све, изјавио је да ни он не 
прихвата Протокол, а трећи синдикат је одавно нерепрезентативан, али то 
никад министар није потврдио, па је тако књига спала на једно слово за које 
није сигурно како да се понаша кад остане у мањини. Што се тиче потписника 
ових редова, за њега је Протокол прихватљив, уз, наравно, услов да се допуни 
одредбама о отпремнинама (при одласку у пензију) и отпремнинама за 
технолошке вишкове, као и одредбама да ће Влада преузети на себе исплату 
трошкова по правоснажним судским пресудама и одблокирати рачуне школа, 
те обавезати се да у договореном року односе између плата врати на ниво 1:3 у 
основним и средњим школама, односно 1:5 када је реч о запосленима у 
универзитетском образовању. Остале колеге и овом приликом подсећам да је 
обавеза и домаћи задатак преговарача да постигну компромис и одржив 
споразум, а не да лицитирају ко тражи више и онда када знају да је то 
„квадратура круга“. Што се оправданости тиче, можда није згорег подсетити да 
су репрезентативни синдикати здравства прихватили Протокол и пре 
ребаланса и без ових допунских одредби и гаранција да ће оне бити испуњене. 
Уосталом, Влада није саставила ни сто дана, па би било потпуно непримерено 
унапред оптуживати да обећано неће и испунити. За оне који у то сумњају, 
аргумент је ребаланс овогодишњег буџета, а за оне који се надају да је 
Споразум могућ, прилика је ребаланс буџета за 2013. годину. Уосталом, ваљда 
је важније да ли је човек у праву, него да ли је у већини. Време је, у сваком 
случају, најбољи судија. 
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